
Jednání Okresní odborné rady historie a muzejnictví při OSH Svitavy konané dne 5. června 

2019 v kanceláři OSH Svitavy 

 

Přítomni: Ladislav Dvořák, Oldřich Kladivo, Vratislav Dittrich, Jan Soural, Rudolf Vágner, Josef 

Wilder. 

Ostatní členové odborné rady omluveni. 

 

Průběh ORH řídil Ladislav Dvořák. Přivítal přítomné a seznámil je s programem jednání. V úvodu 

byla uctěna vzpomínka na zemřelého člena odborné rady pana Vojtěcha Zindulky. 

 

Program: 

1. Vzpomínka na našeho člena Vojtěcha Zindulku 

2. Informace ze shromáždění starostů OSH 13.2.2019 v Přibyslavi starosta OSH Svitavy pan 

Jan Soural 

3. Pokračování almanachu o praporech a charakteristikách SDH – palčivý problém již osm 

roků-pan Oldřich Kladivo 

4. Zmapování staré techniky v okrese Svitavy. Stav návratnosti katalogových listů s 

historickou technikou – pan Oldřich Kladivo 

5. Vedení kronik v okrese a v SDH – kronikář OSH nový člen OORHM 

6. Informace o připravované knize – Stará hasičská technika Pardubického kraje 

7. Informace z výročí SDH v našem okrese 

8. Soutěž kronikářů. Vyhodnocení vymýšlí se nový název 

9. Rozdělení okrsku jednotlivým členům rady a členům VV 

10. Zpráva ÚORHM – Nový Oldřichov 

11. Setkání historiků, sběratelů a filatelistů v Letohradě 

12. Různé 

Bod 2 – Zprávu z průběhu Shromáždění starostů OSH z 13. února 2019 v Přibyslavi sdělil starosta 

OSH pan Jan Soural. Členy odborné rady seznámil s výroční zprávou SH ČMS, kterou přednesl 

starosta pan Jan Slánečka. Připomenul úkoly pro další období – hlavním úkolem je příprava VI. 

Sjezdu SH ČMS, který se uskuteční 11. července 2020 v Brně na Výstavišti. Na setkání byla 

projednávána nabídka nových vycházkovývh uniforem pro hasiče od firmy ,Blažek“. Půjde o stejné 

provedení, ale o lepší složení vlákna proti vlhkosti a vodě. Nové uniformy budou předvedeny 5. 

října 2019 při Mistrovství republiky ve vyprošťování. Novým členem VV SH ČMS byl zvolen 

starosta OSH Žďár nad Sázavou pan Luboš Zeman. 

Bod 3 a 4 – K těmto dvěma bodům sdělil informace pan Oldřich Kladivo. Zejména jeho zásluhou se 

Almanach o praporech a charakteristikách SDH v okrese Svitavy podařilo v mnoha okrscích doplnit. 

Přesto zůstávají nedostatky. Nezávisle na tomto almanachu se daří postupně shromažďovat 

dokumentaci staré hasičské techniky v okrese. Vytvořená kniha by měla mít název „Historická 

technika hasičů okresu Svitavy“. 

Bod 5 – Podařilo se zajistit obsazení funkce kronikáře OSH Svitavy. Jak sdělil pan Ladislav Dvořák, 

o tuto práci má zájem paní Božena Pospíšilová, starostka SDH z Rychnova na Moravě a 

místostarostka hasičského okrsku ve Starém Městě. 

Bod 6 – Zcela nově se začala připravovat kniha „Stará hasičská technika Pardubického kraje“.Při 

KSH byla vytvořena komise, která od začátku roku 2019 měla již dvě setkání 11. března a 30. 

dubna.  Snahou této komise je vytvořit celokrajský dokument o ručních, parních, motorových a 

automobilních stříkačkách. Komise vybere z každého okresu dvacet nejlepších dochovalých 

exponátů historické techniky pro tuto knihu. Nakladatelem panem Černým by kniha měla být 

vydána v roce 2021. 

V bloku různé byly projednávány body sedm, osm, devět a jedenáct. V diskuzi se podrobně 

hovořilo o soutěži kronikářů sborů. Zůstává snaha v této soutěži pokračovat. Budou možná potřebné 

nějaké změny – v pojmenování soutěže, ve volbě témat i způsobu hodnocení soutěže, ...Byla 

připomenuta snaha zajistit aktualizaci seznamu hasičských muzeí i vydání zvukové nahrávky 



hasičské hymny. Je rovněž vedena úvaha ke vzniku nové knihy „Hasičská vyznamenání“. Členové 

rady se pochvalně vyjádřili k organizaci a průběhu Setkání historiků, sběratelů a filatelistů v 

Letohradě. 

Bod 10 – Vedoucí odborné rady pan Ladislav Dvořák podal zprávu z jednání ÚORHM v Novém 

Oldřichově. Zde 2. a 3. dubna 2019 v prostorách hasičského muzea a Centra vzdělávání a kultury 

proběhlo jednání ústřední rady. Své zprávy zde přednesli p. Jiří Pátek, Stanislav Bárta i Lubomír 

Janeba. V programu byla vzpomenuta celoroční činnost CHH v Přibyslavi, činnost Nadace pro 

podporu hasičského hnutí v ČR v roce 2018 i připravované mezinárodní setkání historiků 9.- 12. 

října 2019 v rakouském Tullnu, ….. 

Krátce bylo hovořeno k připravované historické jízdě 7. června 2019 z Jevíčka do Vysokého Mýta 

při příležitosti 120. výročí Stratílkových stříkaček a Sodomkova Vysokého Mýta. Celodenní oslavy 

v tomto městě proběhnou v sobotu 8. června 2019. 

 

Jednání odborné rady bylo splněno a mělo velmi dobrý průběh. 

 

 

 

                                                                              Zapsal: Vratislav Dittrich 


